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 دراسة عددية لعملية التبريد الغشائي فيريش التوربين الغازي: عنوان الرسالة 

 
 الوسرخذم الٌوىرض والري ذوصل صفيؽح هسرىيح، الأتعاد لعوليح ذثشيذ غشائيح علً للاًضغاط شلاشي قاتل الوضطشب غيش لعشياى عذديح دساسح ذن في هزا الثؽس

 تسيطح هع ذىصيع هرذاخل لصقىب الرثشيذ، صاويح ؼقي ؼقي صاويح  تسيطح، ؼقي صاويح )ؼالاخ شلاز وذن دساسح. الغاصيح الرىستيٌاخ هؽشكاخ في الشيش لرثشيذ

 D )وقطش شاتد لصقىب الرثشيذ ،(DR = 2 )شاترح كصافح ذن اسرخذام ًسثح   .(Blowing ratio)ذن ذؽذيذ صاويح الويل الوصلً وكزلك ًسثح الٌفخ الوصلً . (هشكثح

= 2mm) الؽالاخ ذن ذصثيد دسظح ؼشاسج السطػ الوثشد عٌذ  لعويع. الشكل أسطىاًي(1000 K) ( الساخٌح الغاصاخ ) دسظح ؼشاسج.وتقيح السطىغ هعضولح

ظشف الهىاء عٌذ الخشوض هي  %.5 وًسثح الاضطشاب هي K 600هي ( الهىاء )الرثشيذ ذياس ودسظح ؼشاسج ،(% 5وًسثح الاضطشابK 1500)هي 

هع فشضيح اى ( 100000-10000 )سيٌىلذص ذن دساسح ذأشيش ذغييش سقن(. K 1500دسظح الؽشاسج  ،%5ًسثح الاضطشاب ،bar 5  الضغظ )هي الوعشي

 هع اسرخذام Fluent 6.3 وؼلها تاسرخذام تشًاهط Gambit 2.2 الؽالاخ الذساسيح ذن سسوها تاسرخذام تشًاهط .العشياى هكرول الٌوى في هذخل الوعشي

 يرن شاًيا،˚. α = 20 هي الوصلً الويل صاويح أى وذثيي ،الرثشيذ فعاليح علً الوخرلفح الويل صاويح هي الرؽقيق يرن أولا،. القياسي لٌوىرض الاضطشاب k-εالٌوىرض 

 هي سيٌىلذص سقن صيادج آشاس هي الرؽقيق ذن شالصا،. 1.5 هي الوصلً العشياى ًسثح أى وذثيي. أيضا الرثشيذ  فعاليح علً الوخرلفح (الٌفخ)العشياى  ًسة في الرؽقيق

 يرن. الؽالاخ لعويع ذصوين أفضل هي (staggered)الذساسيح الصاًيح  الؽالح. سيٌىلذص سقن صيادج هع ذرٌاقص وظذ اى فعاليح الرثشيذ. 100000 إلً 10000

 الٌرائط هع العذديح الٌرائط هقاسًح وذود. الؽشاسج دسظح وذىصيعاخ والفعاليح عذد ًسلد هصل والؽشاسج، الرذفق ًقل علً الورغيشاخ تعض ذأشيش في الرؽقيق

 .الساتقح وكاًد ًسثح الرىافق ظيذج والٌظشيح الرعشيثيح
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Numerical Study of Film Cooling in Gas Turbine Blades 

In the present work, a numerical study has been made for three-dimensional incompressible turbulent flow of film cooling process 

over flat plate, which model  used to cool the blades in gas turbine engines.  Three cases are considered (simple injection angle, 

staggered simple injection angle, compound injection angle) from different declinations angle, and different blowing ratio, constant 

density ratio (D.R=2), constant hole diameter (D=2mm) for cylindrical hole shape. For all cases the cooled flat plate surface are 

constant temperature (Taw=1000K), all another walls are adiabatic. The inlet main stream (hot gases) conditions are (T=1500K, 

Tu=5%, ), the inlet cooling stream (air) conditions are (T=600K, Tu=5%), the outlet conditions are (Pout=5bar, Tu=5%, Tm=1500K). 

With the flow rate in terms of  Reynolds number (10000 to 100000) and fully developed flow is applied at inlet section .The software 

Gambit 2.2 code is used to draw and mesh the geometry studied. The standard  k-ε  model was used to model the turbulence. Three–

dimensional developing flow and heat transfer model were solved by using  FLUENT 6.3 code. Firstly, effects of different inclination 

angle on film cooling effectiveness are investigated. It is found that the optimum  inclination angle is α=20˚. Secondly, the effects of 

different blowing ratio on film cooling effectiveness are investigated too. It is found that the optimum blowing ratio is 1.5. Third, the 

effects of increasing Reynolds number from 10000 To 100000, was investigated. It is found the film cooling effectiveness decreasing, 

with increasing Reynolds number. Staggered case is best design for all cases. The effects of  some parameters on the flow and heat 

transfer are investigated, like Nusselt number, effectiveness, temperature distributions. The results showed the staggered case are best. 

The numerical results were compared with other previous experimental and theoretical results and get a good agreement.   

 

  


